
REFORMÁTUS 
HÍRADÓ

XIII. ÉVFOLYAM 3. SZÁM                              

Hálás vagyok mindazért, amit
a kollégiumtól kaptam
Tasnádi István a református kollégium új iskolalelkésze

Fiatalokkal foglalkozni hatalmas lehetőség: évek múlva presbiterként, tanárként, szülőként
alapjaiban határozzák meg közösségeink életét

BIBZA GÁBOR

Támogatók: Felső
városi, Hidelvei, Íriszi, 

 Kerekdombi, Szamosfalvi, 
Törökvágási, Újalsóvárosi 
Református Egyházközség, 

Kolozsvári Református 
 Kollégium.

Alapította:
Ballai Zoltán és Bibza Gábor. 

Szerkesztő: Kerekes Edit

Még nincs is harmincéves, de 
már két egyetemi szakot elvég
zett, beosztott lelkésze Kolozs
vár patinás belvárosi egyház
községének, levéltári tudomá
nyos munkával is büszkélked
het, szeptembertől pedig a Ko
lozsvári Református Kollégium 
új iskolalelkészét tisztelhetjük 
Tasnádi István személyében. 
Nem kis kihívás huszonévesen 
ilyen felelősségteljes feladat
köröket ellátni, a személyes tö
rekvéseket és szakmai álmokat 
ideiglenesen kispadra száműz
ni és összeegyeztetni azokkal 
az újabb megbízásokkal, ame
lyekre az egyházi elöljárók ér
demesnek, képesnek találva 
felkérik. Nem is kevés munkát 
és gondolkodnivalót jelent vá
ratlan szerepkörben tervet ko
vácsolni, majd az elképzelések 
lehető legteljesebb körű megva
lósítására törekedni. Mégis van 
annak valami ellenállhatatlan 
varázsa, amikor egy iskola egy
kori diákja tanítóként térhet 
vissza. Az ifjú iskolalelkészt a 
döntéséről, új tisztségével kap
csolatos gondolatairól, távolab
bi terveiről kérdeztük. (Részle
tek a 7. oldalon)

n A kora újkorban református 
gyülekezetekben is bevett gyakor-
lat volt, hogy a templomi ülőhe-
lyeket családonként elosztották, 
így pontosan meg volt szabva, ki 
hova ülhet. Ez gyakran konflik-
tushoz vezetett, hiszen az ülő-
hely sok esetben státusszimbó-
lum is volt egyben – a templomi 
elhelyezkedés egyúttal az embe-
rek társadalmi helyzetére is utalt. 
Jézus azonban arról beszélt, hogy 
a főhelyek válogatása nem ke-
resztyénekhez méltó dolog, ezért 
a kérdésnek nem csupán gyakor-
lati, hanem teológiai súlya is lett.

Ezt felismerve a főkonzisz
tórium (az igazgatótanács jog-
elődje) több rendben felszólí-

Van-e helyem a templomban?
Fél évvel ezelőtt meglepő környezetben – a fodrásznál várakozva 
– találkoztam azzal a kérdéssel, hogy a Farkas utcai templomban 
vane megszabott ülőhelye az embereknek. Váratlanul ért ez a fel
vetés, mivel a másfél év gyülekezeti szolgálat alatt még nem talál
koztam vele. A beszélgetés során kiderült, hogy az érintett rokona 
ünnepi istentiszteleten vett részt, amikor megkérték, hogy legyen 
szíves kicsivel odébb ülni. Ez a történet felvetette bennem a kér
dést: vajon vane helye az embereknek a templomban?

totta az 1760-as években a gyü-
lekezeteket, hogy hagyjanak fel 
ezzel a gyakorlattal. Ennek in-
doklását 1768. április 17-én kelt 
körlevelükben így fogalmazták 
meg: „Ne légyen a templomok-
ban senkinek külön székei, ül-
jön kiki ahova lehet, mert akár-
hol üljön, Isten házában lészen, 
amelyben Istené az elsőség.” Kü-
lön kiemelik az úri rendek fele-
lősségét a kérdésben, amikor azt 
írják, hogy „nagy eszköz lészen 
penig erre, ha a főbb úri rendek 
is közre hagyják a magok széke-
ket, és üléseiket ottan-ottan vál-
toztatván az elsőségen nem kap-
dosásra másokat s az alsóbbakat 
magok példaadásokkal oktatják.”

Az ellenállókra nézve azt ír-
ják, hogy ahol nem sikerül eb-
ben megegyezni, ott ki kell vin-
ni a templomból a kérdéses ülő-
helyeket, és helyettük újakat kell 
állítani, hogy többé ne adhassa-
nak vitára okot. Az, hogy ezt a 
felszólítást a következő években 
többször megismételte mind a 
főkonzisztórium, mind a zsinat, 
jól mutatja, hogy sok helyen ne-
hezen sikerült gyakorlatba ültet-
ni ezeket a rendelkezéseket.

Napjainkban ez a kérdés rit-
kán merül fel. Falusi gyülekeze-
tekre még jellemző, hogy meg-
határozott ülésrend van a temp-
lomban, ami azonban nem sze-
mélyre szabott, hanem más kri-
tériumokhoz kötött. Szülőfa-
lumban, Széken például utcák-
ra lebontva külön padsora van 
a nőknek és a férfiaknak, utób-
biak esetében pedig a kor hatá-
rozza meg a templomba való be-
vonulás sorrendjét. Ilyen módon 
az ember helye a korral és a la-
kóhellyel változik, ezért nincs 

olyan ülőhely, amit magáénak 
mondhatna. A városi gyüleke-
zetek többségében nincs hason-
ló szabályozás, mindenki oda ül, 
ahova szeretne.

Az elmondottak ellenére jó 
dolognak látom azt, ha valaki 
olyan gyakran jár templomba, 
hogy kialakul benne egyfajta ru-
tin arra nézve, hogy hol szeret a 
legjobban ülni. Igehirdetőként is 
kellemes tapasztalat az, amikor 
tudom, hogy kire hol számítha-
tok, ha hétről hétre ismerős ar-
cok bukkannak fel a megszokott 
helyeken. Fontos, hogy a temp-
lom otthonos hely legyen, ahol 
szívesen vagyok, ahol úgy ér-
zem, hogy helyem van. Ennek 
ellenére figyelnünk kell arra, 
fölösleges ragaszkodásunk ne-
hogy megbotránkoztasson máso-
kat, akik talán ritkábban járnak 
istentiszteletre. Pontosan azért, 
hogy másoknak is legyen helye 
a templomban.

Tasnádi István

Az élet
reformációja

Fájdalmaink gubájába burko-
lódzva várjuk remegő szívvel a 
holnap borzalmait. Ez az igazi 
félelem. Csak a magunk nyo-
morúságával vagyunk elfoglal-
va, észre sem vesszük a környe-
zetünket. Hibáink beépülnek 
mindennapjainkba, természe-
tessé válnak tévedéseink. Ez a 
bűn állapota az egyház tanítá-
sa szerint.

Jeremiás próféta úgy véle-
kedett (Jer 6,16), hogy csak ak-
kor lehet ebből a lelkiállapot-
ból megszabadulni, ha ma-
gunk mögött hagyjuk az éle-
tünket, és kimegyünk a nagy-
világba, megnézzük, hogy má-
sok miként élnek. A megválto-
zott életkörülmények között 
lesz látható a változtatásnak, 
egyéni és közösségi életünk re-
formjának szükségessége. Ha 
ehhez a hit tiszta megélése 
társul, akkor teljes testi és lelki 
megújulás, reformáció van az 
életünkben.

A reformáció azzal kezdő-
dik, hogy visszatekintünk az 
elődökre, akik helyesen csele-
kedtek. A reformátorok is a 
jeremiási úton járva az „ősi ös-
vényt” kémlelték, az egyház-
atyák tanításához tértek visz-
sza, koruk egyházi életének 
visszásságát javítandó. A hit-
élet reformálása a 16. század-
ban az ősök magyarázatának 
újrafelfedezésével kezdődött és 
a ma ünnepelt teljes társadal-
mi megújulás folyamatába, a 
reformációba torkollott.

Jézus Krisztus Jeremiás pró-
fétát szó szerint idézve (Mt 
11,29) tanítja, hogy nyugalmat 
találni a lelkünkben csak az 
élet újragondolása és Istenre 
bízása által lehetséges. Ehhez 
fel kell vállalni mindazt, ami 
terheli az életünket, és bátran 
hordozni azt a hit fényében.

A reformáció korában volt, 
aki elfogadta a bibliai gyöke-
rekhez való visszatérés szük-
ségességét és megújult egyházi 
rendtartásában, hitében, egész 
életvitelében, és volt, aki nem 
akart semmi változtatást. A 
kettő ütközése elengedhetetle-
nül háborúhoz vezetett. Az 
ember számára ma is ez a két 
út marad csupán. Vagy elin-
dul, keresi, formálja, cselekvő-
en megújítja életét és révbe ér, 
vagy elutasítja a megújulás-
nak a lehetőségét, azt emberi 
vágynak tekinti csupán, és to-
vábbra is a fájdalmak rabsá-
gában tengeti nyomorult éle-
tét. A döntés a miénk!
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Az összefogás és a szeretet parókiája
Újjáépült a tavaly télen leégett kidei lelkészi lakás

A Doboka-dombvidéken autóz-
va az egyik útelágazáshoz ér-
kezve nem is kellett sokat gon-
dolkodnom, merre vegyem az 
irányt, mert – a vasárnap kora 
délutáni időben különben gyér 
forgalmú úton – több gépkocsi is 
a kora középkori magyar alapí-
tású falu felé haladt. A település 
bejáratához érkezve sem lehet-
tem tétova: ünneplőbe öltözött 
férfiak és asszonyok vonultak a 
református templom irányába.

Minden odaveszett 
a tűzben – a remény is

Kidében utoljára hosszú évekkel 
ezelőtt, templomszentelés alkal-
mával jártam, azóta több min-
den megújult. A sok vendég sem 
tudta igazán, merre keresse az 
új parókiát, hiszen a templom-
udvaron több épület is – többek 
között a gyülekezeti ház – teljes 
pompában várta az oda betérő-
ket.

Mindenhol érdeklődő gyü-
lekezeti tagok, külföldi és bel-
földi vendégek csodálták a fris-
sen felújított templomot, a min-
den igényt kielégítő új, modern, 
kétszintes parókiát és a környe-
ző épületeket. Tavaly januárban 
nem volt minden ilyen rózsás, 
Nagy Tibor Sándor lelkipásztor 
a tűzeset során csak éppen ki-
menekítette öt gyerekét és fele-
ségét, a lángok ugyanis hamar 
elterjedtek, és a parókián min-
denük odaveszett. A gyüleke-
zeti tagok egy emberként siet-
tek a tüzet oltani, ám nemsoká-
ra csupán az üszkös falak mel-
lett álltak, és sírtak. Akkor sok 
minden kilátástalannak és re-
ménytelennek tűnt. Az idős 
kideiek minden könnycsepp-
je megerősítette a lelkipásztor-
ban azt, hogy erős emberi kö-
tődésünk van a tárgyi valóság-

hoz, hogy ott nemcsak építő-
anyag és tárgyak, hanem maga 
a szent szférához tartozó temp-
lom és parókia együttese sérült 
meg: bibliaórák, lelkigondozói 
beszélgetések, keresztelések és 
megannyi gyülekezeti esemény 
helyszíne.

Csodálatos erő: 
heten egy szobában

A tűzeset meghatározó élet-
tapasztalat volt a Nagy család 
számára. Életükben azóta sok 
minden átértékelődött. Ahogy a 
lelkipásztor fogalmaz, újra fel-
ismerték a jézusi szavak mély-
ségét és igazságát: „Márta, Már-
ta, sok mindenért aggódsz és 
nyugtalankodsz, pedig kevés-
re van szükség, valójában csak 
egyre…” (Lk 10,41–42). A csa-
lád sokban gazdagodott, és erő-
södött az Istenbe vetett hitük. 
„Ugyanakkor sokat változott és 
épült az emberi jóságról és jóin-
dulatról alkotott képünk a szá-
mos ember és gyülekezet szere-
tete révén. Az újjáépítési mun-
kálatok során egy légtérben él-
tünk öt kislányunkkal Kidé-
ben, s ez csodálatosan össze-
kovácsolta a családunkat” – fo-
galmaz Nagy Tibor, aki nem-
csak kidei lelkipásztor, hanem 
az egyházkerület tanügyi refe-
rense is. Tibor úgy érezte, az 
anyagi veszteségnél többszörö-
sen értékesebb az a lelki aján-
dék, amelyben ő és családja ré-
szesedett: megtapasztalták, 
hogy a közösség szeretete ho-
gyan válik láthatóvá és fogha-
tóvá a megpróbáltatás idején. 
„Hiszen már a tűzeset estéjén, 
amikor mindenkinek a cipőjé-
ben fagyos latyak volt, mintha 
nem akartak volna hazamenni 
a kideiek mindaddig, amíg kö-
zös könyörgéssel nem zártuk az 
estét” – emlékezik vissza a lel-
kipásztor. Következő vasárnap 

Ősz derekán, az utolsó viszonylag nyáriasnak mondható napon 
indultam el a Kolozsvártól mintegy 40 km-re fekvő Kidébe, ahol 
tavaly télen, egy szürke januári napon a parókia teljesen leégett. 
Azóta sok lelkes támogatónak köszönhetően újjáépült.

SOMOGYI BOTOND

Megtapasztalták, hogy a közösség szeretete hogyan válik
láthatóvá és foghatóvá a megpróbáltatás idején

A kidei reformátusság csupán 150 lelket számlál, de egyre több fiatal család vásárol itt házat

már szólt Isten buzdító igéje, 
két héttel később pedig hatvan 
kidei és az egyházmegye szá-
mos gyülekezetéből érkezett 
önkéntes nekilátott a nagyta-
karításnak. Azóta számos köz-
munkára került sor, s minden 
egyes együttlét után érezték, 
hogy Isten lelke egyre jobban 
összekovácsolja a tősgyökeres 
és a beköltözött kideieket.

Segítőkből sosem 
volt hiány

A parókiát széles körű támoga-
tással sikerült felépíteni, több 
belföldi és külföldi támogató se-
gített, rengeteg gyülekezet, ka-
tolikus, unitárius, evangélium 
szerinti testvérgyülekezet, ad-
ventista egyház, pünkösdi egy-
ház, megyei tanács, helyi ön-

kormányzat és magánszemé-
lyek. Leginkább azonban a ma-
gyar kormány adománya lendí-
tette előre a munkálatokat, hi-
szen az összeg a költségvetés 
kétharmadát jelentette. Grezsa 
Csaba kolozsvári magyar főkon-
zul az esemény alkalmával el is 
mondta: ha valahol szükség van 
a támogatásra, akkor a polgári 
magyar kormány igyekszik segí-
teni, hiszen „bár határok válasz-
tanak el egymástól, egy nemzet 
vagyunk”.

Az épület nemcsak anyagok-
ból épül, hanem építő szakembe-
rek keze és tudása által is. „Vala-
hogy úgy adta mennyei Atyánk, 
hogy szeretete, jóindulata rajtuk 
keresztül is kiáradt, olyannyira, 
hogy a számos itt dolgozó csapat 
még akkor is örömmel végezte 
a munkáját, amikor egymás lá-
bára taposva igyekeztek dolgoz-
ni” – meséli Tibor, aki azt is el-
mondja, hogy egy alkalommal a 
megrendelt kőanyagra megérke-
zett a nagy számla, de néhány 
napra rá megérkezett a számlá-
zótól a pénzadomány is, hogy 
az összeget az egyház kifizet-
hesse. A lelkipásztor és család-
ja sokszor érezte a gyülekezet-
tel, presbiterekkel együtt, hogy 
minden nehézség ellenére mi-
lyen sok szeretet, együttérzés és 
jóság van az emberekben, hogy 
Isten lelke miként tudja megin-
dítani önzetlen adakozásra és 
segítségre az övéit.

Áldáseső 
a másfél százas 
közösségre

A rengeteg segítség valóban so-
kat jelentett a gyülekezet szá-
mára, hiszen a kidei reformá-
tusság csupán 150 lelket szám-
lál, többnyire idős személyek-
ből áll. Él ugyan néhány fiatal 
család is a faluban, ők beköl-
töztek a településre, ám mind-
nyájuknak kidei kötődésük is 
van. „Vallásórások is akadnak, 
nyáron mintegy ötven gyerek-
kel foglalkozunk, tavalyelőtt 
öten, tavaly négyen, idén pe-

dig hárman konfirmáltak, saj-
nos azonban a magyar isko-
la már rég megszűnt” – ma-
gyarázza a lelkipásztor. Pedig 
a település egykor lényegesen 
népesebb volt, 1850-ben több 
mint 700 lakójával a környék 
egyik legnagyobb helységének 
számított. Az első világhábo-
rú idején a falu katolikus plé-
bánosa Nyírő József, a népsze-
rű író volt, egyik szülötte pe-
dig Kovács András Kossuth-dí-
jas filmrendező. A lakosság fo-
gyatkozása különben az 1950-
es évektől gyorsult fel aggasztó 
mértékben: a zsákutcának szá-
mító falut a megélhetés miatt 
egyre többen hagyták el, s a fo-
lyamat a rendszerváltás után 
sem lassult. Az utóbbi években 
viszont több magyar család is 
vásárolt itt házat, az utakat je-
lentősen javították, így az élet 
kissé megélénkült.

Ünnepi istentisztelet után a 
parókia ünnepélyes átadására 
került sor, s miután a piros-fe-
hér-zöld szalagot átvágták, az 
új épületet átadták, a megérke-
ző rendkívül hűvös szél mel-
lett az eső is eleredt. Áldáseső 
– mondták egyesek. A mellettem 
álló Ági néni pedig – látva, hogy 
az eget kémlelem – hozzám for-
dulva ezt mondta: „Lássa, az Úr 
csodásan működik, a rossz idő 
megvárta, hogy minden rend-
ben zajlódjék le.” Majd a lelki-
pásztorhoz fordulva így szólt: 
„Tiszteletes úr, annyira örven-
dek, hogy ezt a napot még meg-
érhettem, nem gondoltam volna 
tavaly januárban. Ide köt engem 
minden, itt kereszteltek, itt kon-
firmáltak, és még az esküvőmet 
is itt tartottuk” – mondta köny-
nyek között Ági néni, s sietős 
léptekkel hazafelé indult. Mint 
ahogy többen a vendégek közül 
is, ráadásul azzal az érzéssel, 
hogy az ajándékba kapott biblia-
jelzőkre nem véletlenül került 
fel a jeremiási idézet: „mert csak 
én tudom, mi a tervem veletek 
– így szól az Úr, jólétet és nem 
romlást tervezek, és reménytel-
jes jövő az, amelyet nektek szá-
nok” (Jer 29,11).
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Hálás vagyok azért, amit a kollégiumtól kaptam
Tasnádi István a református kollégium új iskolalelkésze

– Meglepetésként ért, hogy fel-
kértek, legyél a református kol-
légium iskolalelkésze?

– A kollégiumi felkérés elég-
gé meglepett, mivel úgy érez-
tem: mind a belvárosi egyház-
községben, mind a levéltárban 
a helyemen vagyok, ezért nem 
számoltam ilyen típusú váltás-
sal. Augusztus végén azonban 
már körvonalazódott, hogy az 
állás betöltése nem lesz gyors 
lefolyású, ezért vállaltam, hogy 
ideiglenesen megtartom az isko-
lalelkészre háruló órákat. Végül 
a tanítás megkezdése után kap-
tam felkérést arra, hogy az idei 
tanévben vállaljam el ezt a szol-
gálatot.

– Nehéz döntés volt? Hogyan 
jutottál oda, hogy mégis igent 
mondj?

– A döntés nem volt köny-
nyű, ugyanis a belvárosi gyüle-
kezetben és a levéltárban is jól 
éreztem magam. A kollégium-
hoz mindig különleges viszony 
fűzött, életem egyik legmegha-
tározóbb részét töltöttem ott. A 
négy év tanulás mellett továb-
bi három évet voltam a fiúbent-
lakás éjjeli pedagógusa, tehát 
ilyen szálon is kötődtem az in-
tézményhez. Az itt megismert 
emberek és az itt szerzett ta-
pasztalatok alapvetően határoz-
zák meg azt, ahogyan ma a vi-
lágra tekintek. A megbízás el-
vállalásakor talán ez játszot-
ta a legnagyobb szerepet: há-
lás vagyok azért, amit a kollégi-
umtól kaptam, és úgy éreztem, 
hogy ebben a (némileg szükség)
helyzetben valamit visszaadha-
tok cserébe. A fiatalokkal való 
foglalkozás mindig is közel állt 
hozzám, ez a fajta szolgálat ki-
mondottan motivál és örömmel 
tölt el, de igazából a személyes 
kötődés az, ami miatt így dön-
töttem. Örültem ugyanakkor 
annak, hogy az iskolai felada-
tok miatt nem kellett otthagy-
nom sem a gyülekezetet, sem a 
levéltárat, és az ott megkezdett 
munkát csökkentett munkaidő-
ben folytathatom.

– Milyen kezdeti elgondolá-
sokkal fogtál neki ennek a mun-
kának? Mivel alig néhány hete 
vagy iskolalelkész, ezért kevésbé 
tűnik valószerűnek, hogy már 
kialakult volna egy nagyon ko-
moly hitvallás, de talán tévedek.

– Hatalmas lehetőséget lá-
tok a fiatalokkal való foglalko-
zásban: ők azok, akik tíz, tizen-
öt vagy húsz év múlva presbiter-
ként, tanárként, szülőként – és 
még sorolhatnám – alapjaiban 
határozzák meg közösségeink 
életét. Éppen ezért már most, az 
iskolai évek alatt ki kell alakí-
tani azokat a viszonyokat – gon-
dolok itt elsősorban az egyház-
hoz fűződő viszonyra –, amelye-
ket később szeretnénk viszont-
látni az életükben. Ha most azt 
tapasztalják, hogy az egyház ko-

A Kolozsvári Református Kollégium iskolalelkésze, Tasnádi Ist-
ván a Kolozs megyei Szék község szülötte. Széki általános isko-
lai tanulmányait követően középiskolásként a Kolozsvári Refor-
mátus Kollégium bentlakó diákja volt, 2014-ben érettségizett. Ez-
után beiratkozott a Kolozsvári Protestáns Teológiai Intézetbe, 
ahol 2021-ben szerzett mesteri diplomát. Teológiai tanulmánya-
ival párhuzamosan a Babeş–Bolyai Tudományegyetem Bölcsé-
szettudományi Karán elvégezte az önálló magyar szakot. Két éve 
szolgál a Kolozsvár-Belvárosi Egyházközségben, előbb segéd-, 
majd beosztott lelkészként, egy éve a Kolozsvári Református Egy-
házkerület Levéltárának munkatársa, és idén szeptemberben ki-
nevezték a Kolozsvári Református Kollégium iskolalelkészévé.

NAGY-HINTÓS DIANA

Ha az egyházban komolyan vesszük a fiatalokat, megnő annak az esélye,
hogy felnőttként is ilyen közösséghez akarjanak tartozni

molyan veszi őket, a lelkész tö-
rődik a kérdéseikkel, akkor ez 
jelentősen növeli az esélyét an-
nak, hogy később is ilyen közös-
séghez akarjanak tartozni. Na-
gyon leegyszerűsítőnek látom 
azt az elképzelést, miszerint 
a fiatalokat már nem érdekli a 
vallás vagy az egyház: ott, ahol 
ennek értelmét látják, igenis lel-
kesen vesznek részt programo-
kon vagy lelki együttléteken. 
A kérdés inkább az, hogy sike-
rül-e megtalálni ehhez a megfe-
lelő hangot.

– Melyek a terveid ebben a 
tanévben?

– Azt tapasztalom, hogy a 
kollégium sok szempontból vál-
tozáson ment keresztül, és ez az 
átalakulás még most is folya-
matban van. Csak hogy néhány 
példát említsek: diákkorom óta 
jelentősen átalakult a tanulókö-
zösség összetétele (míg koráb-
ban a nem kolozsváriak, bent-
lakók voltak túlsúlyban, most 
diákjaink többsége a városból 
érkezik), nincs szombati okta-
tás, minden hétvégén haza le-
het utazni, és elég sok a frissen 
érkezett kolléga. Ebben az át-
alakulásban fontos felismerni, 
hogy mihez kell ragaszkodnunk 
és melyek azok a dolgok, ame-
lyeken változtatnunk kell. A 
református kollégiumnak kell 
hogy legyen valamiféle sajátos 
jellege, ami megkülönbözteti 
más iskoláktól, de nem is lehe-
tünk mindenben különutasok, 
hiszen fontos tartanunk a lé-
pést más oktatási intézmények-
kel is. Ebben a tanévben úgy ér-
zem, leginkább konszolidáció-
ra van szükség: meghatározni 
azokat az értékeket, amelyek-
hez továbbra is ragaszkodunk, 
de olyan formát keresni hozzá, 
ami a megváltozott viszonyokat 
figyelembe veszi. Ebben segít-

n A kollégiumban most konszolidációra van szükség: meghatá-
rozni azokat az értékeket, amelyekhez továbbra is ragaszkodunk, 
de olyan formát keresni hozzá, ami a megváltozott viszonyokat fi-
gyelembe veszi

séget jelent, ha visszatekintünk 
az előttünk járókra, és azt meg-
vizsgálva, ahogy Pál is írja, a jót 
megtartjuk, a rossztól pedig tar-
tózkodunk.

– Amikor kilencedikesként 
először lépted át a kollégium kü-
szöbét, megfordult-e a fejedben 
annak a lehetősége, hogy egy-
kor tanárként/lelkészként visz-
szatérsz?

– Már diákként is gyakran 
segítettem az osztálytársak-
nak és a bentlakóknak a tanu-
lásban. Néha esténként összeül-
tünk, és mint órán, meséltem a 
leckét. A tanítás, a magyarázás 
tehát nem állt távol tőlem, egye-
temistaként pedig két éven ke-
resztül tartottam foglalkozást 
az óvodában. Azt azonban még 
felszentelt lelkipásztorként sem 
gondoltam volna, hogy ilyen 
minőségben térek majd vissza 
a kollégiumba. Míg egyes rész-
feladatokban már évek óta gyűj-
töttem a tapasztalatot, nem szá-
mítottam arra, hogy egy nap 
ilyen formában kamatoztatha-
tom majd azt.

– Hogyan fogadták a diákok 
az igen fiatal iskolalelkészt?

– Nem éreztem úgy, hogy a 
fiatalságom vagy inkább a fia-
talos stílusom tekintélyproblé-
mákhoz vezetett volna. A bel-
városi egyházközségben három 
különböző korosztályú ifjúsá-
gi csoporttal foglalkozom, lehe-
tőségem volt hatodikostól egye-
temistáig minden korosztály-
lyal találkozni. Az a tapaszta-
latom, hogy amíg úgy érzik, ko-
molyan veszik őket és szeretet-
tel fordulnak hozzájuk, a fiata-
lok többsége kevésbé hajlamos 
arra, hogy a határokat feszeges-
se. Nem vagyok biztos abban, 
hogy ez a módszer minden hely-
zetben működne, de eddig pozi-
tív élményeim vannak vele kap-
csolatban. A szigorúság és a fe-
gyelmezés nem tartozik az erős-
ségeim közé, azonban mindig 
következetességre törekszem. 
Ez segít abban, hogy világosan 
meg tudjuk húzni a szükséges 
határokat.

– Mennyire érzed megvalósí-
tásnak, révbe érésnek azt, hogy 
a református kollégium iskola-
lelkésze lettél?

– Iskolalelkészi megbízatá-
somra inkább köztes állomás-

ként tekintek. Az itt végzett 
szolgálat ugyan közel áll hoz-
zám, de továbbra sem itt kép-
zelem el magam a jövőben. Kö-
zéptávú terveim között szerepel 
az, hogy egyháztörténetből sze-
retnék disszertálni, amiben ko-
moly akadályt jelent, hogy je-
lenlegi teendőim mellett alig jut 
időm a tudományos munkára. 
Amíg a levéltárban és a gyüle-
kezetben dolgoztam, úgy érez-
tem, sikerült megteremteni a 
kutatás és a közösségi szolgálat 
közötti egyensúlyt. Ez azonban 
a kinevezésemmel felborult, azt 
remélem, hogy középtávon sike-
rül visszaállítani.

– Mennyire segít a pályán, 
hogy bölcsészetet is végeztél?

– Azt nem tudom felmér-
ni, hogy a bölcsészkaron töltött 
évek pontosan milyen mérték-
ben hatnak ki a szolgálatomra, 
de pozitív meglepetésként éltem 
meg ezt az időszakot. A legtöb-
ben arra készítettek fel, és ma 
is azt várnák el, hogy irodalmi 
tanulmányaimat prédikációs 
szemléltetőeszközként, retori-
kai többletként használjam fel. 
Úgy érzem, hogy ettől az egye-
temtől mást, ennél többet kap-

tam. Nem jut eszembe minden 
történetről egy-egy találó vers-
sor, azonban másként tekintek 
a szövegekre, és kritikusabb tu-
dok lenni különböző kérdések-
ben. Valószínűleg nem árulok el 
titkot, ha elmondom, hogy sok 
szempontból eltér az, ahogyan 
hasonló kérdéseket a teológián 
és a bölcsészkaron megközelí-
tenek. Az állami egyetemen töl-
tött évek egyrészt megerősítet-
tek abban az értékrendben, amit 
a kollégiumban, majd a teológi-
án elsajátítottam, másrészt ref-
lexióra kényszerítettek, és meg-
tanítottak árnyaltabban érvelni 
a saját nézőpontom mellett.

– Iskolalelkészként minden 
gyerekkel kapcsolatba kerülsz. 
Melyik az a korosztály (elemis-
ták, 5–8. osztály, líceumi tago-
zat), amellyel nagyon gyorsan 
megtaláltad a hangot és közel 
állnak hozzád?

– Szeptembertől – részben a 
kialakult helyzetre való tekin-
tettel – iskolalelkészként csak a 
líceumi osztályokban van heti 
rendszerességgel órám. Még-
is akár hetente többször is kap-
csolatba kerülök a kisebbekkel: 
minden hétfő reggel az áhíta-
ton, különböző tevékenysége-
ken, de a folyosón és az udvaron 
is. Ez összhangban van azzal, 
amit személyesen is az erőssé-
gemnek érzek: leginkább a kö-
zépiskolás korosztály az, amely-
lyel könnyen megtalálom a han-
got és akikkel gördülékenyen 
megy a közös munka. Azt azon-
ban hozzá kell tennem, hogy az 
óvodásokkal is rendkívül sok jó 
tapasztalatom volt két évvel ez-
előtt, tehát a velük való foglal-
kozás sem okoz különösebb ne-
hézséget. Hálás vagyok azért a 
bizalomért, amivel egyházunk 
elöljárói fordultak hozzám. Az 
eddigi megbízatásaimat jó szív-
vel végeztem, és ezzel az isko-
lalelkészi szolgálatomban is így 
vagyok. Remélem, hogy a meg-
kezdett munkán Isten áldása 
lesz, hiszen végső soron ez dön-
ti el azt, hogy érdemes-e fára-
doznunk. Ilyenkor a kedvenc 
zsoltárom, a 90. zsoltár kérése 
szokott eszembe jutni: „Legyen 
velünk Istenünknek, az Úrnak 
jóindulata! Kezeink munkáját 
tedd maradandóvá!”
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Három perc az élet

Az Édes anyanyelvünk nyelv-
használati verseny Kárpát-me-
dencei döntője október 13-án 
Sátoraljaújhelyen, a Kossuth La-
jos-gimnáziumban kezdődött. 
Első nap zajlott az írásbeli for-
duló, ami nem csupán a helyes 
nyelvhasználat gyakorlatiassá-
ga köré épült, hanem az illem és 
magatartáskultúra fontosságára 
is felhívta a figyelmünket. A fel-
adatok megértése és azok meg-
oldása nem okozott különösebb 
gondot a versenyzőknek, min-
den évfolyam számára hozzáfér-
hetőek voltak. Ez mindössze há-
rom órát vett igénybe, amit igye-
keztem én is a legpontosabban 
kihasználni. A délután során 
ki a Magyar Nyelv Múzeumá-
nak csodáját tekintette meg, ki a 
Zempléni Kalandpark rejtelmei-
be vetette magát.

Másnap került sor a verseny 
szóbeli fordulójára, ahol négy 
téma közül kellett kiválaszta-
nunk a számunkra legkézen-
fekvőbbet. Azt mondják, ilyen-
kor előnyös olyat választani, 
amihez érzed, hogy tudsz vala-
mi újat mondani. De újat mon-
dani nehéz. Különösképpen ak-
kor, ha csupán húszpercnyi fel-

készülési időd van. Remegtek a 
lábaim, a pulzusom már a má-
sodik világ körüli útját járta, és 
a fejemben is kavarogtak a gon-
dolatok. „Három perc az élet” – 
gondoltam, és elkezdtem a be-
szédem. Rengeteget gyakorol-
tam, hogyan kell felépíteni szó-
noki beszédet, mik a retorika 
sajátosságai és mitől válik hi-
telessé a mondandóm. Igye-
keztem ügyelni a precizitásra, 
a megjelenésemre, a mérsékelt 
gesztikulációra, minden apró 
dologra, ami mozgott vagy lé-
legzett körülöttem, s majdnem 
elfelejtettem élvezni mindazt, 
amit csinálok. A jó dolgok ál-
talában ilyenek, sokáig készü-
lünk rájuk, izgulunk miattuk, 
de a nagy izgalomban sajnos el-
felejtjük megélni őket. Mire pe-
dig feleszmélünk, már a fényké-
peiket nézegetjük.

Ezalatt a néhány nap alatt a 
funkcionális tudás gyarapítá-
sa mellett maradandó kapcso-
latokra is szert tehettem. Büsz-
ke vagyok arra, hogy vannak 
még fiatalok, akik fogékonyak 
a szép beszédre, nagy célok he-
vítik őket és az örökkévalóság-
ra gondolnak. Nem szeretem 
azt mondani, hogy a fiataloké a 
jövő, inkább a fiatalság maga a 

Minden igazi öröm váratlan öröm. Amikor nem akarod, nem gör-
csölsz rá, nem tudsz róla, mégis, egyszerre csak ott van. Vagy 
már ott is volt régen, csak nem vetted észre. Ott volt benned, 
csak még nem tudott felszínre jönni. Olyan ez, mint a véletlen-
szerű séta, rögtönzött látogatás, tervezetlen utazás vagy a várat-
lan siker.

KÁDÁR BOGLÁRKA, 12. C

Kazinczy-érmet kapott felkészítő munkájáért Rácz Melinda és a fődíjas Kádár Boglárka,
akit a Tokaj-Hegyalja Egyetem különdíjával is jutalmaztak

jövő. Meggyőződésem, hogy ál-
talunk szebbé válhat a világ, ha 
észrevesszük, hogy mások is él-
nek a Földön rajtunk kívül, és 
amit teszünk, azt nem csupán 
magunkért, hanem másokért 
tesszük.

Talán sosem leszek képes 
kellően kifejezni a hálámat Rácz 
Melinda felkészítő tanárnőm-
nek, aki elindított, és kitartóan 

végigkísért ezen az úton. Az ő 
segítsége, szeretete és követke-
zetessége mutatta meg nekem, 
hogy van miért és kiért küzde-
ni, hogy az értékeinket nem má-
soktól kapjuk, azok eredendően 
bennünk vannak. Megtanított 
arra, hogy jelentéktelen gesztus, 
apró figyelmesség, csekély törő-
dés boldogabbá teheti az ember 
életét.

Ha valaki megkérdezné tő-
lem, mi jelentette számomra az 
igazi örömöt: ezt a nyelv- és be-
szédművelő versenyt monda-
nám. Hiszem azt, hogy vannak 
helyek és történések, amelyek 
várnak ránk valahol, mint va-
lami kis titkos, ismeretlen sze-
retők, és amikor rájuk bukka-
nunk, rájövünk, hogy mi hiány-
zott addig az életünkből.

Tanári csapatépítő: tudatos közösségi útkeresés

A pénteki tanítási nap lejárta 
után (és mivel az időjárás ve-
lünk tartott) Léta várát láto-
gattuk meg, majd éhes és már 
a vársétától is fellelkesült csa-
patunkat a kollégáink által fő-
zött ínycsiklandóan gőzölgő 
gulyás várta Kisbányán. A tes-
ti táplálék mellett lelki táplá-
lékot is kaptunk: az est folya-
mán Kató Béla püspök és Gáll 
Sándor tanácsos tisztelt meg 
jelenlétével. A püspök úr be-
széde alatt úgy éreztük, mind-
annyiunk gondolatait fogal-
mazta meg, amikor hangsú-
lyozta: erdélyi magyarként, 
reformátusként terveink van-
nak, és bár néha úgy tűnik, le-
győzhetetlen akadályok is tá-
madnak, ám ha Isten velünk, 
kicsoda ellenünk? Szavai meg-
erősítették bennünk az érzést: 
a legjobb helyen vagyunk.

Szombaton a hazaiból kö-
zösen megterített asztalról el-
fogyasztott reggeli után a szel-
lemi táplálék kapott főszere-
pet: csapatösszerázó hétvégénk 
második napját közösségépí-

„A közösség olyan emberek csoportja, akik egyetértenek abban, 
hogy közösen fognak növekedni.” (Simon Sinek)

A közösségi találkozók, rendezvények mindannyiunk életében 
fontosak. Ekkor válaszoljuk meg azokat a kérdéseket, amelye-
ket gyakran felteszünk magunknak, vagy akár mások is nekünk: 
mi tesz minket közösséggé, egyáltalán mit jelent számunkra ez 
a szó, közösség, hogyan tehetjük azt jobbá. Abban mindannyi-
an egyetérthetünk, hogy a közösség megtartó erő, olyan közeg, 
amelyből annak tagjai erőt meríthetnek. Ezt, a közösség megtar-
tó és felemelő erejét tapasztaltuk meg október derekán, amikor a 
Kolozsvári Református Kollégium munkatársaival két napot töl-
töttünk együtt a Kolozs megyei Kisbányán.

HALMÁGYI KATALIN
SEBESTYÉN KINGA

tő, ugyanakkor egyéni reflexió-
ra is alkalmat adó tevékenység-
sorozattal kezdtük. A Keresem 
az utam című tevékenységet a 
református kollégium egyik is-
kolapszichológusa és tanára, 
Baxter-Dáné Gabriella kollé-
ganőnk tartotta. Az ilyen típu-
sú alkalmak megszokott forga-
tókönyve szerint játékos beve-
zetővel kezdtünk, ahol az egy-
másra figyelés, a kommuni-
káció, az egymásra hangoló-
dás került előtérbe. A beveze-
tőt nagyon rövid bemutató kö-
vette, ahol képek segítségével 
értelmeztük azokat a kérdése-
ket, amelyeknek később a pár-
ban történő megválaszolására 
törekedtünk. A kérdések az út-
keresés témáját járták körül, el-
gondolkodtattak például azon, 
hogy milyen lelkiállapotban ér-
keztünk meg az új tanévbe, mi-
ként tudunk abban jelen lenni, 
milyennek tűnik az az út, ame-
lyet szeptembertől egyénileg és 
együtt is újra elkezdtünk. Ezek 
a kérdések konkrét fogódzókat 
adtak az emberi útkeresés na-
gyon komplex kérdéskörének a 
megközelítéséhez, s itt kaptak 
ismét fontos szerepet az előbb 

említett képek is, amelyek se-
gítségével könnyebben el tud-
tuk magyarázni a társunknak, 
hogy milyennek képzeljük azt 
az utat, amelynek a kezdetéről 
az előbbiekben már elgondol-
kodtunk. Érdekes volt elképzel-
ni, hogy mennyire kitaposott 
már ez az út, mennyire kanyar-
gós, vajon vannak-e rajta veszé-
lyes szakaszok, vagy teljes biz-
tonságban érezzük magunkat, 
miközben a cél felé haladunk. 
Vajon egyedül látjuk-e magun-
kat ezen az úton, vagy mások is 
szorosan mellettünk haladnak 
– folytatódott tovább a kérdés-
sorozat –, viszünk-e magunkkal 
bőröndöt, ha igen, mi van ben-
ne, vannak-e akadályok ezen az 
úton, ha igen, hogyan tudjuk 
ezeket elgördíteni onnan, tud-e 
segíteni valaki, ha igen, ki az. 
Lezárásként azt a feladatot kap-
tuk, hogy mindazok fényében, 
amiről ezek a kérdések minket 
elgondolkodtatnak, próbáljunk 
meg olyan erőforrásmondatot 

megfogalmazni, ami motiváci-
ós erővel tud segíteni az úton 
való előrehaladásban. A párok 
a rendelkezésre álló idő utolsó 
másodperceit is kihasználták, 
hogy megpróbálják minél pon-
tosabban megosztani egymás-
sal a meglátásaikat, ami nem-
csak azt bizonyítja, hogy jók 
voltak a kérdésfelvetések, ha-
nem azt is, hogy a közösségen 
belül ez termékeny téma, egyé-
nileg és közösségként is érdekel 
bennünket.

Az az elgondolás pedig, hogy 
a sok egyéni út át- meg átszövi 
egymást, néha egymás mellett, 
néha egymásba olvadva, olykor 
kanyargósabb ösvényekre té-
vedve, néha pedig nyílegyene-
sen haladva közös útszakaszt 
képez, szépen egybecsengett 
Kató Bélának az előző esti va-
csorát követően az asztalközös-
séggel megosztott gondolataival. 
A püspök úr kicsit tágabb pers-
pektívából közelítve, de szintén 
az úton haladás, útkeresés, az út 

megváltozásához való igazodás 
kérdéseit járta körül, amikor az 
erdélyi református kollégiumok 
jelenlegi helyzetéről, sajátossá-
gairól, történetéről és ezek fé-
nyében azok maradandó értéke-
iről beszélt.

A tevékenységsorozat befe-
jeztével a lélekben bejárt utat 
konkrét, fizikai út követte a kö-
zeli Aprókő nevű csúcsra szer-
vezett túra formájában. A kö-
zös túrázás egyaránt volt fel-
töltő hatású testi és lelki szem-
pontból, nemcsak azért, mert 
gyönyörű napos időben csodál-
hattuk meg az akkor még in-
kább nyári zöld, semmint őszi 
színekbe öltözött természetet, 
hanem azért is, mert ahogy ka-
paszkodtunk a csúcs felé – min-
denki a saját ütemében, de még-
is együtt –, mintegy a konk-
rét, fizikai tapasztalat nyelvé-
re lefordítva is kapcsolatba ke-
rültünk azokkal a kérdésekkel, 
amelyekkel a beszélgetéseink 
során már találkoztunk.


